

С О Д Е Р Ж А Н И Е

<i>Суриков И.Е.</i> (Москва) – К хронологии жизни и творчества историка Гелланика	837
<i>Porucznik J.</i> (Opole, Poland) – Golden Face Covers from the North Pontic Region: Analysis of the Archaeological Material	863
<i>Ведешкин М.А.</i> (Москва) – Юлиан Отступник и апостасия Римской империи	890
<i>Kalchenko E.S.</i> (Санкт-Петербург) – “Mysteries of John, the Apostle and Holy Virgin”: Reflection of Ancient Traditions in the Coptic Narrative	914

ПУБЛИКАЦИИ

<i>Бехтер А.П.</i> (Санкт-Петербург), <i>Чхайдзе В.Н.</i> (Москва) – Новые данные о «боящихся Бога» на Азиатском Боспоре.....	922
<i>Лысенко А.В.</i> (Симферополь), <i>Мордвинцева В.И.</i> (Москва) – Вторая передвижная гири от римских «быстрых» весов из святилища Эклизи-Бурун (Горный Крым)	938

В МУЗЕЙНЫХ СОБРАНИЯХ МИРА

<i>Анохина Е.А., Малых С.Е.</i> (Москва) – «Дом души» из собрания ГМИИ имени А.С. Пушкина.....	960
<i>Захаров Е.В., Смирнов С.В.</i> (Москва) – Новые бронзовые монеты государства Селевкидов из собрания Государственного исторического музея.....	981

ИЗ ИСТОРИИ НАУКИ

<i>Васильева О.А., Ладынин И.А.</i> (Москва) – Накануне великой войны: переписка Альана Х. Гардинера и В.С. Голенищева 29–30 июля 1914 г.	1015
--	------

КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

<i>Короленков А.В., Кириллова М.Н.</i> (Москва) – Сулла: самопрезентация и восприятие (из работ последних лет).....	1030
<i>Казаров С.С.</i> (Ростов-на-Дону) – P. A. Kent. A History of the Pyrrhic War. Abingdon–New York, 2020.....	1045

PERSONALIA

К 60-летию профессора Александра Валентиновича Махлаюка.....	1051
--	------

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

<i>Климов О.Ю., Кулишова О.В., Пантелеев А.Д., Васильев А.В.</i> (Санкт-Петербург) – XXII Жебелёвские чтения в Санкт-Петербургском государственном университете, посвященные 150-летию со дня рождения М.И. Ростовцева (Санкт-Петербург, 28–30 октября 2020 г.)	1054
<i>Махлаюк А.В.</i> (Нижний Новгород) – Империи древности на международной конференции в Нижегородском государственном университете им. Н.И. Лобачевского «Пути империй: модели, практики, дискурсы наднациональных политий от древности до современности» (Нижний Новгород, 3–5 декабря 2020 г.).....	1063

Дмитрий Евгеньевич Афиногенов (1965–2021)	1071
--	------

ПРИЛОЖЕНИЕ

Староаккадское любовное заклинание MAD 5, 8. Вступительная статья, перевод и комментарий <i>Л.Е. Когана</i> (Москва/Санкт-Петербург), <i>Р.М. Нуруллина</i> (Москва).....	1073
Указатель материалов, опубликованных в «Вестнике древней истории» в 2021 г.	1106

CONTENTS

I.E. Surikov (Moscow) – Towards the Chronology of the Life and Work of the Historian Hellanicus	837
J. Porucznik (Opole, Poland) – Golden Face Covers from the North Pontic Region: Analysis of the Archaeological Material	863
M.A. Vedeshkin (Moscow) – Julian and the Apostasy of the Roman Empire.....	890
E.S. Kalchenko (Saint Petersburg) – “Mysteries of John, the Apostle and Holy Virgin”: Reflection of Ancient Traditions in the Coptic Narrative.....	914

PUBLICATIONS

A.P. Bekhter (Saint Petersburg), V.N. Chkhaidze (Moscow) – New Evidence for ‘Godfearers’ in Asian Bosphorus.....	922
A.V. Lysenko (Simferopol), V.I. Mordvintseva (Moscow) – Second Aequipondium from Roman Balance Scales from Eklizi-Burun Sanctuary (Mountain Crimea)	938

IN WORLD MUSEUMS

E.A. Anokhina, S.E. Malykh (Moscow) – “Soul House” from the Pushkin State Museum of Fine Arts, Moscow.....	960
E.V. Zakharov, S.V. Smirnov C.B. (Moscow) – New Seleukid Bronzes from the Collection of the State Historical Museum	981

PAGES OF HISTORIOGRAPHY

O.A. Vassilieva, I.A. Ladynin (Moscow) – On the Eve of the Great War: Correspondence Between Alan H. Gardiner and Vladimir Golenishchev, 29 th –30 th July 1914.....	1015
--	------

CRITICAL AND BIBLIOGRAPHICAL SURVEYS

A.V. Korolenkov, M.N. Kirillova (Moscow) – Sulla: Self-Representation and Reception (Recent Approaches).....	1030
S.S. Kazarov (Rostov-on-Don) – P. A. Kent. A History of the Pyrrhic War. Abingdon–New York, 2020.....	1045

PERSONALIA

The 60 th Anniversary of Prof. Alexander V. Makhlayuk	1051
--	------

NEWS AND EVENTS

O. Yu. Klimov, O.V. Kulishova, A.D. Panteleev, A.V. Vasil'ev (Saint Petersburg) – The 22 st Zhebelev Conference at the St. Petersburg State University Dedicated to the 150 th Anniversary of M.I. Rostovtzeff (Saint Petersburg, October 28–30, 2020)	1054
A.V. Makhlayuk (Nizhny Novgorod) – Empires of Antiquity at the International Conference at the Lobachevsky State University of Nizhny Novgorod “Paths of Empires: Models, Practices, Discourses of Supra-National Polities from Antiquity to Modernity” (Nizhny Novgorod, December 3–5, 2020)	1063
Dmitry E. Afinogenov (1965–2021)	1071

SUPPLEMENT

Old Akkadian Love Incantation MAD 5, 8. Introduction, translation and commentary by L.E. Kogan (Moscow/Saint Petersburg), R.M. Nurullin (Moscow).....	1073
Index 2021.....	1106